
گروه اقتصادی - ســید عباس 
حســینی معــاون بانــک، بیمه، و 
شــرکت های دولتی وزارت اقتصاد 
و امــور دارایی با بیان اینکه در ایران 
بخــش دولتــی یکــی از مهم ترین 
بازیگــران حوزه اقتصادی اســت 
و انتشــار صورت هــای مالــی این 
شــرکت ها می تواند فرصت خوبی 
برای بررســی دقیق تر عملکرد آنها 
و نظــارت مردمی ایجاد کند، گفت: 
اطلاعات این حوزه مربوط به حوزه 
دولتی و نهادهای عمومی غیر دولتی 
و شــرکت های تابع آنها اســت. در 
بخش دولتی، ســالهای سال مجامع 
شــرکتها برگزار می شد اما اطلاعات 
آن در اختیــار عموم قرار نمی گرفت 

و مصوبات مجامع مورد بررسی قرار 
نمی گرفت.

حســینی با بیــان اینکه در کل 
۴۵۱ شــرکت دولتی کــه بانک ها و 
بیمه های دولتی نیز شــامل آنها است 
وجود دارند، گفت: از این تعداد ۳۷۹ 
شــرکت دارای ردیف بودجه و ۷۲ 
شــرکت فاقد ردیف بودجه هستند. 
۲۹۷ شــرکت فرعی و ۸۱ شــرکت 
اصلــی را در بین شــرکتهای دارای 
ردیف در بودجــه داریم. از بین کل 
شرکت های دولتی ۳۵۱ شرکت فعال 
هســتند که مابقی یا در حال تسویه و 
یا غیر فعال هستند. از بین شرکتهایی 
که فاقد ردیف در بودجه هســتند. ۸ 
شرکت مادر تخصصی و ۶۴ شرکت 

تابعه وجود دارد.
وی با اشاره به کل بودجه کشور 
گفت: در بودجه کل کشــور در سال 
۱۴۰۱، ۲ هــزار و ۲۰۰ هزار میلیارد 
تومان که شــامل ۶۰ درصد بودجه 
می شود مربوط به شرکت های دولتی 
است. متوســط بودجه شرکت های 
دولتی در پنج ســال اخیــر برابر ۶۶ 
درصد بودجه کل کشور بوده است. 
همچنین رشــد بودجه شرکت های 
دولتی در این سال ها کمتر از بودجه 

عمومی بوده است.
وی افزود: ۹ شــرکت دولتی در 
سال ۱۴۰۰ چیزی حدود ۷۸۲ همت 
از کل بودجه کشور را شامل می شوند 
کــه رقمی برابر نیمــی از کل بودجه 

شرکت های است.
معاون وزیر اقتصاد با اشــاره به 
صورت مالی ۶۲ شرکت دولتی تاکید 
کرد: بخــش زیادی از حوزه فعالیت 
این شــرکتها نیز مربوط به خدمات 
است. از مجموع این شرکتهای مادر 
تخصصی در ۸ سال اخیر پنج شرکت 
تجدید ارزیابی شــده اند. بیشترین 
تجدید ارزیابی ها نیز در سال ۱۳۹۸ 

انجام شده است.
وی افزود: در ســال گذشته ۴۰ 
درصد صورت های مالی حسابرسی 
مقبول بوده، ۵۹ درصد مشروط بوده 
و یک درصد هم مردود بوده اســت. 
تلاش ما این است که در تمام مجامع 
گزارشات مردود وجود نداشته باشد 
و حتی گزارشــات مشــروط نیز به 

حداقل برسد.
مطالبــات راکــد؛ تکراری 
حسابرســی  بنــد  تریــن 

شرکت های دولتی
حســینی تصریح کرد: در سال 
۹۹ حــدود ۱۴۹ گــزارش تکراری 
در جریان حسابرســی های مستقل 
داده شده است. بندهای تکراری در 
صورت های مالی شــرکتهای دولتی 
بســیار زیاد اســت که نشان می دهد 
کــه بودجه ای به صورت ســنواتی 

پرداخت می شود. مهم ترین ایرادات 
مربوط به ۶۲ شرکت مادر تخصصی 
در صورت هــای مالــی براســاس 
حسابرسی های مستقل، به مطالبات 
راکد و ســنواتی )حدود ۱۵ درصد(، 
عدم دریافت تاییدیه ها و عدم مستند 

سازی مربوط می شود.
وی افــزود: در ســال ۱۳۹۹ 
مجمــوع دارایی های دولــت برابر 
چهار هزار میلیارد تومان بوده اســت 
که ۷۰ درصد دارایی های نیز مربوط 
بــه دارایی های غیر جاری اســت. 
ارزش دفتری دارایی های غیر جاری 

در پایان سال ۹۹ چیزی حدود ۲,۷۰۰ 
هزار میلیارد تومان بوده است.

معاون وزیر اقتصاد خاطرنشان 
کــرد: کل بدهی های شــرکت های 
دولتــی در ســال ۱۳۹۹ برابر ســه 
هزار هزار میلیارد تومان بوده اســت 
که نســبت به ســال قبل ۷۷ درصد 
رشد داشــته است. ۴۴ درصد بدهی 
شــرکتهای دولتــی را بدهی هــای 
جــاری و چیزی حــدود ۵۶ درصد 
آن را بدهی های غیر جاری تشــکیل 

می دهد.
حســینی با بیان اینکه در ســال 
۱۳۹۹ مجمــوع شــرکتهای دولتی 
۳۷ هزار میلیارد تومان ســود کسب 
کردند در حالی که طی ســال قبل از 
آن زیان ده بوده اند، گفت: براســاس 
صورتهای مالــی ۱۰۱ هزار میلیارد 
تومان از سود شرکت های دولتی که 
۹۶ درصد کل ســود را شامل می شد 
متعلق به هفت شرکت است. ضمن 
اینکه شــرکت بازرگانــی دولتی و 
شــرکت تولید نیروی برق حرارتی 
در کنار پنج شــرکت دیگر ۶۷ هزار 
میلیارد تومان زیان داده اند که بخش 
عمده زیان شرکتهای دولتی را شامل 

می شود.
پرداخت ســه هزار و ۲۰۰ 

میلیــارد تومــان تســهیلات 
توسط بانک های دولتی

وی اظهار داشت: در سال ۱۳۹۹ 
درآمد کل شــرکت های دولتی برابر 
دو هزار همت بوده اســت. همچنین 
نســبت بازدهی دارایی ها حدود یک 
درصد و نســبت بازدهــی حقوق 
صاحبان سهام پنج درصد بوده است. 
جمع ســپرده بانک های دولتی برابر 
۲۲۵ هزار میلیارد تومان است که ۸۶ 
درصد کل منابع شبکه بانکی را شامل 
می شود. ضمن اینکه مجموع بدهی 
بانک های دولتــی ۶۲ درصد بدهی 

کل نظام بانکی را شامل می شود. ۷۲ 
درصد پرداخت تســهیلات در سال 
۱۴۰۰ مربوط به بانک ها دولتی است 
که برابر سه هزار و ۲۰۰ میلیارد تومان 

بوده است.
معــاون امــور بانکــی، بیمه و 
شــرکت های دولتی وزیر اقتصاد در 
ادامه بــا بیان این که جمع ســرمایه 
ثبتی بانک های زیرمجموعه وزارت 
اقتصاد ۲۵۹ هزار میلیارد تومان است 
اظهــار کرد: مجموع دارایی و ارزش 
دفتری این بانک ها ۷۰ درصد شبکه 
بانکــی و بدهی آنهــا ۶۷ درصد این 
شبکه را تشــکیل می دهد. در پایان 
سال ۱۴۰۰ سپرده های موجود در این 
بانک ها ۳,۵۰۰ هــزار میلیارد تومان 
بود در حالی که میزان ســپرده ها در 
کل شــبکه بانکی کشور ۵,۵۰۰ هزار 

میلیارد تومان بود.
شــهرداری و بنیاد شهید 
توجه بیشــتری به شــفافیت 

مالی داشته باشند
معــاون بانک و بیمــه وزارت 
اقتصاد با اشــاره بــه تکلیف قانونی 
بــرای انتشــار صورت هــای مالی 
و پیامدهــای منفی عدم شــفافیت 
گفت: قانون شهرداری ها را تکلیف 
کرده اســت تا اطلاعــات مربوط به 

شــرکتهای تبعه خود را منتشــر کند 
امــا این اتفاق به تازگــی رخ داده و 
اطلاعات کل نهادهای زیر مجموعه 
نهادهای عمومی منتشر نشده امکان 
ارائه گزارش تجمیع شده آنها وجود 
نــدارد. از بین ۱۳۲ شــرکت مربوط 
بــه نهادهای عمومــی اطلاعت یک 
شــرکت در بنیاد شــهید، علی رغم 
شــرکت های متعدد و شهرداری ها 
سه شرکت را منتشر کردند که از آنها 
می خواهیم اهتمام بیشــتری به این 

مسأله داشته باشند.
حســینی افزود: مناطق آزاد ۱۵ 

شرکت، بانک های دولتی ۳۹ شرکت 
و فدراسیون های ورزشی ۳۱ شرکت 
منتشر شــده است. امیدوار هستیم با 
انتشــار اطلاعات شــرکتهای بیشتر 
شاهد مشــارکت بیشتر جامعه و در 
نهایــت تقویت ســرمایه اجتماعی 

شود.
وی در پاســخ بــه ســوالی در 
مــورد تأثیر اطلاعات ســود و زیان 
شــرکت های در آینــده و تخلفات 
مالی گفت: عملکرد هر شرکت باید 
با توجه به شــرایط همان شرکت در 
نظر گرفته شــود. طبیعی اســت که 
ارزیابی عملکرد شرکت های دولتی 
که وظایــف حاکمیتی دارند، صرف 
زیــان ده بودن نمی توان معیار خوبی 
برای بررســی عملکرد آنها باشــد. 
طبیعی اســت که اگر اعضای مجمع 
با مواردی از سو استفاده مالی مواجه 
شوند براســاس قانون برخوردهای 
لازم انجام می شــود. مواردی از این 
قبیل وجود داشــته که رسیدگی های 

لازم نیز صورت گرفته است.
پالایــش و پخــش هنوز 
حساب خود را به بانک مرکزی 

متصل نکرده است
حســینی در پاســخ به ســوال 
خبرنگار مورد اتصال حســاب های 
شــرکتهای دولتی بــه بانک مرکزی 
گفت: همچنان شرکت ملی پالایش 
و پخــش که بخشــی از آن می تواند 
بــه دلیــل تحریم ها باشــد به بانک 
مرکزی متصل نشــده اســت که در 
این زمینه رایزنی های در حال انجام 
اســت اما تمام شرکتهای دولتی باید 
حساب های خود را در بانک مرکزی 
متمرکز کنند تا قابل رشــد و پیگیری 

باشد.
پرداخت شش هزار میلیارد 

تومان وام خرد
وی در خصوص اعتبارسنجی 
و پرداخــت تســهیلات خرد گفت: 
براســاس تصمیم دولــت بانک ها 
متعهد به تســهیل پرداخت وام های 
خرد شــدند. بر این اســاس ظرف 
مدت کوتاهی این مســئله به بانک ها 
ابلاغ شد و در حال حاضر واحدهای 

نظارتــی وزارتخانــه و بانک ها این 
موضوع را بررســی می کنند. با توجه 
به حجم بالای کار بانک ها در دو ماهه 
پایانی سال ۱۴۰۰ چیزی حدود شش 
هــزار میلیارد تومــان بابت وام های 
خرد به ۲۰۳ هــزار نفر از متقاضیان 
پرداخت شده اســت و همان روند 

ادامه دارد.
معــاون بانک و بیمــه وزارت 
اقتصاد در مورد آخرین وضعیت ابر 
بدهــکاران بانکی گفت: تمام فعالان 
اقتصادی در کشــور که مبتنی بانک 
تأمین مالی انجام می دهند از وام های 
بانکی استفاده می کنند در نتیجه این 
بــه معنای آن نیســت کــه بدهی به 
خــودی خود بد باشــد، بلکه تاکید 
ما بر انتشــار لیست ابر بدهکاران بد 
حساب بوده است. براساس تکلیف 
قانون بانک مرکزی انتشار اطلاعات 
بدهکاران بانکی را انجام خواهد داد. 
اما با توجه به گزارشــات بانک های 
دولتی مراجعات بــه بانک ها دولتی 
برای تعیین تکلیف بدهی ها افزایش 
یافته اســت. تا امروز حدود ۳۰ نفر 
از بدهکاران بــزرگ برای پرداخت 
و تعییــن تکلیف بدهی ها به بانک ها 

مراجعه کرده اند.
وی در مورد تســهیلات امهال 
شــده گفت: براســاس متن قانون 
بودجه سال ۱۴۰۱ اطلاعات مربوط به 
تمامی تسهیلات جاری و غیرجاری 
مورد تاکید قرار گرفت است اما اینکه 
بانک مرکزی بخواهد در مورد امهال 
تصمیــم جداگانه ای بگیرد تا امروز 

چیزی اعلام نشده است.
حســینی در پاسخ به سوالی در 
مورد ارزیابی عملکرد شــرکت های 
دولتــی گفت: معیارهای مختلفی در 
این خصوص مطرح اســت. به طور 
مثال در بحث قیمت گذاری دستوری 
و حمایت هایــی که دولــت انجام 
می دهد یارانه هایی پرداخت می شود 
که در عملکرد شرکت های تأثیرگذار 
است. امیدوار هستیم با بهبود فضای 
کســب و کار، انتقــال تکنولوژی و 
افزایش تعاملات بین المللی عملکرد 

شرکت های نیز بهبود یابد.

اقتصادی 6

-رئیس کل  اقتصــادی  گروه 
ســازمان توسعه تجارت ایران گفت: 
طی مذاکرات انجام شــده، پیش بینی 
می شــود موافقت نامه تجارت آزاد 
ایران با اوراسیا به عنوان موتور محرک 
توســعه تجارت در پاییز امسال امضا 
شود. »علیرضا پیمان پاک« در همایش 
مشــترک تجاری و ایران و روسیه با 
بیان اینکــه فرصت های خوبی برای 
تجارت دو کشور وجود دارد، اظهار 
کرد: با فعال سازی کریدورها می توان 
تجارت با کشــورهای ثالــث را نیز 
گسترش داد. وی با بیان اینکه ارتباط 
تجار دو کشــور از مســائل اصلی و 
مهم اســت، افزود: باید این شناخت 
واقعی و دقیق را باید به وجود بیاوریم 

زیــرا پیش از این تجار دو کشــور از 
طریق کشورهای واسطه ارتباط ایجاد 
می کردنــد و ارتباط مســتقیم وجود 
نداشــت که موجــب تصوری غلط 
شده بود که مانع رشد تجارت می شد.
پیمان پاک با بیان اینکه تجارت 
دو کشور با وجود تلاش ها و زحمات 
ســال گذشــته به چهار میلیارد دلار 
رسید که فاصله بســیاری با اهداف 
دارد، تاکیــد کــرد: برای گســترش 
روابــط تجاری مســئله اصلی و اول 
شــناخت بازار اســت که در سفر با 
خوبی  ارتباطات  رئیس جمهــوری 
برقرار شــد و امیدواریم این مســیر 
ادامه پیدا کنــد. وی افزود: برگزاری 
نمایشگاه توسط هیات های تجاری و 

ایجاد پلتفرم دقیــق و حرفه ای برای 
برقراری ارتباط تجــار واردکننده و 
صادرکننده متخصص می تواند زمینه 

شناخت و توسعه تجارت باشد.
معاون وزیــر صنعت، معدن و 
تجارت گفت: پشــتیبانی از الزاماتی 
اســت که موجب توســعه تجارت 
می شــود که بــا رفع موانــع ممکن 
می شــود و با حمایت ها مذاکرات در 

این زمینه تسریع شده است.
وی بــا بیــان اینکــه الزامات 
لجســتیکی و افزایــش ظرفیت ها از 
برنامه هــای در دســتور کار تجارت 
دو کشــور است. تاکید کرد: در زمینه 
مبــادلات پولی و بانکی با حمایت ها 
بانک های روســی با بانک مرکزی و 

بانک های خصوصی ایران مذاکرات 
خوبی اتفاق افتاده اســت و از سوی 
دیگــر صندوق هــای ضمانت نیز 
می توانند تجارت دو کشــور را بیمه 
کنند. پیمان پــاک تاکید کرد: افزایش 
تجــار نیازمند ایجاد اعتماد اســت و 
با توجــه به اینکه ایــن ارتباط برای 
تحریم ها برقرار نشده است، بیمه های 
تجاری ارتباط تجاری دو کشــور را 

تضمین کند.

گروه اقتصادی - معاون وزیر 
صمت گفت:  توافقنامه تجارت آزاد 
بین دو کشور ایران و روسیه حداکثر 

تا آذر امسال امضا می شود.
علیرضــا پیمان پاک در همایش 
مشــترک تجاری و ایران و روسیه با 
بیان اینکــه فرصت های خوبی برای 
تجارت دو کشور وجود دارد، اظهار 
کرد: با فعال سازی کریدورها می توان 
تجــارت با کشــورهای ثالث را نیز 

گسترش داد.
رئیــس کل ســازمان توســعه 
تجارت ایران افزود: باید این شناخت 
واقعــی و دقیق را بــه وجود بیاوریم 
زیــرا پیش از این تجار دو کشــور از 
طریق کشورهای واسطه ارتباط ایجاد 

می کردند و ارتباط مســتقیم وجود 
نداشــت که موجــب تصوری غلط 
شده بود که مانع رشد تجارت می شد.
پیمان پاک گفت: برای گسترش 
روابط تجاری مســئله اصلی و اول 
شــناخت بازار اســت که در سفر با 
خوبی  ارتباطات  رئیس جمهــوری 
برقرار شد و امیدواریم این مسیر ادامه 
پیدا کند. همچنین برگزاری نمایشگاه 
توســط هیأت های تجاری و ایجاد 
پلتفرم دقیق و حرفه ای برای برقراری 
ارتباط تجار واردکننده و صادرکننده 
متخصص می تواند زمینه شناخت و 

توسعه تجارت باشد.
وی افزود: تجارت دو کشــور 
بــا وجــود تلاش هــا و زحمــات 

ســال گذشــته به چهار میلیارد دلار 
 رسید که فاصله بســیاری با اهداف 

دارد.
معــاون وزیــر صمت بــا بیان 
اینکه الزامات لجســتیکی و افزایش 
ظرفیت ها از برنامه های در دســتور 
کار تجارت دو کشــور است، تاکید 
کرد: در زمینه مبادلات پولی و بانکی با 
حمایت ها، بانک های روسی با بانک 
مرکزی و بانک های خصوصی ایران 
مذاکرات خوبی اتفاق افتاده اســت و 
از سوی دیگر صندوق های ضمانت 
نیز می توانند تجارت دو کشور را بیمه 

کنند.
پیمان پاک تاکیــد کرد: افزایش 
تجارت نیازمند ایجاد اعتماد اســت 

و با توجه بــه اینکه این ارتباط برای 
تحریم ها برقرار نشده است، بیمه های 
تجاری ارتباط تجاری دو کشــور را 

تضمین کند.
وی همچنین گفــت: تا مهر یا 
آذرماه امســال توافقنامه تجارت آزاد 
بین دو کشــور ایران و روســیه امضا 
می شود. همچنین قرار است کریدور 
شمال - جنوب جهت توسعه تجارت 

بین دو کشور فعال شود.

رئیس کل سازمان توسعه تجارت:

توافقنامه تجارت آزاد ایران و اوراسیا تا پاییز 
امضا می شود

معاون وزیر صمت خبر داد؛

امضای توافقنامه تجارت آزاد بین 
ایران و روسیه 

گــروه اقتصــادی -  یــک 
کارشناس حوزه انرژی اظهار داشت: 
روســیه اروپا را بازار خودش می داند 
و تمایلی ندارد ایران به افزایش تولید 
برسد، در نظر داشته باشیم سال ۲۰۲۵ 
شــرایط بازار اروپا و رابطه با روسیه 
با ۲۰۲۱ متفــاوت خواهد بود، اروپا 
روسیه را کنار نمی گذارد واردات نفت 
و ال ان جی و گاز را صفر نمی کند اما 
به شدت کاهش خواهد داد، بنابراین 
روسیه مسلما جایگاه خود را در حوزه 
نفت و گاز اروپا از دســت می دهد و 
در عین حال تمایل دارد ایران بعنوان 
دومین دارنده ذخایر نفت و گاز وارد 
محدوده بازاری اش نشــود و در این 
رابطــه تمام توان خــود را برای مانع 

تراشی بکار می بندد.
 مرتضــی بهروزی فــر درباره 
همکاری نفتی ایران و روســیه اظهار 
داشــت: روســیه هیچوقت شریک 

اســتراتژیک ما در بازار انرژی نبوده 
اســت، یکی از بزرگترین تولیدکننده 
نفــت دنیا و بزرگتریــن صادرکننده 
گاز دنیا است. بنابراین به هیچ عنوان 
شــریک تجاری مــا در حوزه انرژی 
نخواهد بود، رقیب جدی ایران است 
و هر جا توانســته مــا را از بازار کنار 

گذاشته است.
وی افزود: قبل از حمله روســیه 
بــه اوکراین مباحثی مطــرح بود که 
همکاری هایی در حوزه انرژی داشته 
باشــند، در این بین دو مسئله مطرح 
اســت، ابتدا اینکه روســیه هرچند 
ســرمایه و پــول دارد امــا در حوزه 
تکنولوژی نفتی که توسعه دهنده باشد 
و مشکلات فناوری کشور را حل کند، 

حرفی برای گفتن ندارد. 
ضمن اینکه هیچگاه نمی خواسته 
در تحریــم های امریکا علیه ایران در 
مقابل سیاســت های واشنگتن قرار 

بگیرد، امــا بعد از اینکه خودشــان 
هم تحریم های نیم بنــدی را تجربه 
کردند بــا تخفیف و هــزاران حیله 
ســراغ بازارهای ما رفتند. به طوری 
که شــاهدیم صادرات ایران به چین 
به شــدت کاهش پیدا کرده و دلیل آن 
هم این اســت که روســیه با تخفیف 
بســیار بالا نفت خود را می فروشد. 
حتی به بازارهای پتروشیمی و فولاد 
ما هم که طی مدت تحریم به ســختی 
محصولات مان را می فروشیم، ورود 

کرده است.
این کارشناس حوزه انرژی تاکید 
کرد: روسیه هیچوقت شریک ما نبوده 
و نخواهد بود، شــاید در شرایطی که 
خودش به انزوا رفته تمایل داشته باشد 
با ایران همکاری کند، اما این رفتارها 

استراتژیک نخواهد بود.
وی با بیان اینکــه ما نباید روی 
تکنولــوژی روســی برای توســعه 
میادین حســاب کنیم، خاطرنشــان 
کرد: حتــی صنعــت ال ان جی این 

کشــور غربی اســت، خط لوله نورد 
اســتریم را در آبهای عمیق غربی ها 
احداث کرده اند، از همه مهمتر اینکه 
هیچوقت خود را درگیر تحریم های 
امریکا علیه ایران نکرده اســت، یعنی 

زمانی که خود روس ها شرایط خوبی 
 داشــتند و ایران در تحریم بود کاری 

نکردند.
بهروزی فر گفت: روســیه اروپا 
را بــازار خودش می دانــد و تمایلی 
ندارد ایران به افزایش تولید برسد، در 
نظر داشــته باشیم سال ۲۰۲۵ شرایط 
بازار اروپا و رابطه با روســیه با ۲۰۲۱ 
متفاوت خواهد بود، اروپا روســیه را 
کنار نمی گذارد واردات نفت و ال ان 
جی و گاز را صفر نمی کند اما به شدت 
کاهش خواهد داد، بنابراین روســیه 
مسلما جایگاه خود را در حوزه نفت 
و گاز اروپا از دست می دهد و در عین 
حــال تمایل دارد ایران بعنوان دومین 
دارنده ذخایر نفت و گاز وارد محدوده 
بازاری اش نشود و در این رابطه تمام 

توان خود را برای مانع تراشــی بکار 
می بندد.

وی گفت: دهه ۷۰ بعد از انقلاب 
ایران و جنگ تحمیلی ۱۰ درصد نفت 
دنیا از بازار حذف شد، یعنی حدود ۵ 
تا ۶ میلیون بشــکه از صادرات نفت 
ایران و عراق حذف شــد و از ســال 
۱۹۷۳ با تحریم اعراب آغاز شــد و تا 
ســال ۱۹۸۰ که جنگ اتفاق افتاد ۱۰ 
درصد نفت کمتری روانه بازار شد، در 
پی آن تولیدکنندگان جدیدی از نفت 
شمال وارد بازار شــدند، در دهه ۸۰ 
سیاست های صرفه جویی در مصرف 
انرژی توسعه پیدا کرد و مصرف بهینه 
انرژی در سرلوحه تمام سیاست های 
امریکا و اتحادیــه اروپا قرار گرفت، 
انرژی هــای نو روی بــورس آمدند، 
بهره بــرداری از نفت غیرمتعارف در 

دستور کار قرار گرفت. 
اکنون هم همین شــرایط است 

تولید نفت و گاز روســیه ۱۰ درصد 
تولید جهان اســت، اروپا این امکان 
را دارد با توســعه ذخایر غیرمتعارف، 
اســتفاده از انرژی های نو بخش قابل 
توجهی نیاز خود را به روسیه کاهش 
دهد و از منابع غیر از روسیه از شمال 
افریقا گرفته تا تولید در خود اتحادیه و 
یا کشورهای ایران، قطر، مصر و حتی 
رژیم صهیونیســتی و کلا خاورمیانه 

نیاز خود را پاسخ دهد.
وی تاکید کرد: روسیه نباید این 
تصور باطل را داشــته باشد که بتواند 
در بلندمدت و حتی میان مدت اروپا 
را تحت فشار قرار دهد، روسیه مسلما 
بخــش عمده بازار اروپا را از دســت 
خواهــد داد و نقش کمرنگی خواهد 
داشت و در این شرایط ایران باید منافع 
ملی را در نظر بگیرد، بدانیم روســیه 
رقیب قدرتمند ماســت نه شــریک 

استراتژیک.

ایران و روسیه در مسیر تهاتر بازار

وی در مورد تسهیلات امهال شده گفت: براساس متن قانون بودجه سال ۱۴۰۱ اطلاعات 
مربوط به تمامی تسهیلات جاری و غیرجاری مورد تاکید قرار گرفت است اما اینکه بانک 
مرکزی بخواهد در مورد امهال تصمیم جداگانه ای بگیرد تا امروز چیزی اعلام نشده است.

معاون وزیر اقتصاد:

زیان ده بودن معیار خوبی برای 
عملکرد شرکت های دولتی نیست

معاون وزیر اقتصاد ضمن تشریح وضعیت سوددهی شرکت های دولتی گفت: ارزیابی عملکرد 
شرکت های دولتی که وظایف حاکمیتی دارند، صرف زیان ده بودن نمی توان معیار خوبی برای بررسی عملکرد آنها باشد.

گــروه اقتصــادی - مدیر کل  
غله و خدمات بازرگانی استان تهران 
گفت: بعد از افزایش نرخ گندم صنف 
و صنعــت قیمت نان فانتــزی روند 
صعودی بــه خود گرفــت از این رو 
بخشــی از نیاز مردم کــه با این نان ها 
تامین می شد به سمت نان های سنتی 

سرازیر شدند.
پس از تغییر در نظــام یارانه ای 
شاهد صنف های طولانی درب نانوایان 
بودیم اینجا و این پرسش مطرح است 
که آیا ساعات کاری نانوایان تغییر کرده 
اســت؟ یا اینکه مصرف نان و عطش 
خرید نان از سوی مردم به دلیل افزایش 

نرخ سایر کالاهای اساسی افزایشی شده 
است؟ برای یافتن پاسخی در خور به 
پرسش هایمان دیدگاه مسئول و فعالان 
ایــن حوزه این جویا شــدیم؛ گفتنی 
است روسای اتحادیه نانوایان سنتی از 
دادن پاسخی روشن به این پرسش ها 
اجتناب کردند. عباس ارشــدی مدیر 
کل غلــه و خدمات بازرگانی اســتان 
تهران، در پاسخ به این پرسش که چرا 
این روزها شــاهد صف های طولانی 
درب نانوایان تهران هســتیم؟ گفت: 
بعد از اعلام رسمی آزادسازی یارانه ها 
اولین شوک به صنف نانوایان وارد شد. 
وی تاکید کــرد: بعد از ورود دولت و 

اعلام این خبر که یارانه آرد، نان و گندم 
مانند روال سابق داده می شود فشارها 
به صنف نانوایان کاهشــی شــد. این 
مقام مسئول با اشاره به آزادسازی نرخ 
نان هــای حجیم و نیمه حجیم، گفت: 
نان های فانتزی بخشی از نیاز خانوارها 
را تامین می کردنــد و اگر خانواد ه ای 
به نان خارج از ســاعت کاری نانوایان 
سنتی احتیاج داشــت از این واحدها 
تامین نیاز می کرد. به گفته ارشدی؛ بعد 
از افزایش نرخ گندم صنف و صنعت 

قیمت نان فانتــزی روند صعودی به 
خود گرفت از این رو بخشــی از نیاز 
مردم که با این نان ها تامین می شــد به 
ســمت نان های سنتی سرازیر شدند. 
وی خاطر نشان کرد: شرکت غله تهران 
با هدف تعادل در تقاضا، نانوایانی که 
در سطح شهرستان تهران با مشکل آرد 
مواجــه بودند به آنها آرد تزریق کرد تا 
ســاعت کاری خبــازان افزایش پیدا 
کند و به نظر می رســد با دنبال کردن 
این سیاســت آرامش در سطح بازار و 

خبازان بازگشته است. مدیر کل غله و 
خدمات بازرگانی استان تهران تاکید 
کرد: دولت بر نحوه اعطای یارانه گندم 
دقت نظر زیادی دارد تا یارانه مستقیم 
به دســت مردم برسد و رقابت را بین 
نانوایان ایجاد کند که شاهد کم فروشی، 
خروج آرد از شــبکه و گران فروشی 
نباشیم. ارشدی کاهش ساعت کاری 
نانوایــان را تایید نکرد و افزود: ممکن 
است برخی واحدهای متخلف ساعت 
کاری خود را کاهش داده باشــند چرا 

که تفاوت قیمت آرد دولتی و آرد آزاد 
زیاد شده است و بخشی از آرد دولتی 
با کاهش ساعت کاری خبازان از آنجا 
خارج می شود؛ اما نظارت ها افزایش 
پیدا کرده و در نتیجه بازار آرام شــده 
است. این مقام مسئول در پاسخ به این 
پرسش که برخی از شنیده ها حکایت از 
این دارد که برخی نانوایان قصد تعطیلی 
به همین دلیل ســاعت کاری خود را 
تقلیل دادند؟ گفت: این پیامک جعلی 
است و افراد معاند آن را اشاعه دادند و 

نانوایان در تهران برنامه ای برای تعطیلی 
ندارند. وی پیش بینی افزایش قیمت نان 
سنتی را تایید نکرد و افزود: مولفه های 
تاثیرگــذار در نرخ نان از جمله اجاره 
ملک، خمیر مایه، افزودنی ها، دستمزد 
کارگران، قیمت حامل های انرژی و ....
افزایش پیدا کرده از این رو درخواست 
بــالا رفتن نرخ نان از ســوی نانوایان 
داده شــده است اما این درخواست در 
کارگروه اســتان تصویب نشد و نان با 
همان نرخ ســابق بفروش می رسد و 
اتفــاق خاصی در نــرخ نان نخواهیم 
داشــت. همچنین در این رابطه اصغر 
پابرجا رئیس اتحادیه نانوایان سنگکی 

در گفت وگــو با خبرنــگار اقتصادی 
ایلنا، درباره چرایی صف های طولانی 
نانوایان، گفت: دلیل صف های طولانی 
نان برای فعالان این حوزه نیز روشــن 
نیست و ســاعت کاری نانوایان تغییر 
نکرده است و جلسات ما در کارگروه 
استان در این زمینه منتج به نتیجه نشد.

وی ادامــه داد: نمی دانــم مردم 
تصور می کنند نان قرار است کم شود 
و یا با منطق های دیگر مقدار خرید نان 
خود را افزایش داده اند این در حالیست 
که نانوایان کار خود را می کنند و صف 
نان در مناطق جنوبی اســتان طولانی 

شده است.

تقاضا برای خرید نان سنتی افزایش یافت
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